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ACTA DE LA JUNTA ORDINÀRIA DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 
 

Dia: Dimecres, 14 d’octubre de 2020 
Hora: 16:00 hores 
Videoconferència * 
https://eu.bbcollab.com/guest/88e372cc1ce14dd69b2e890bc02947e4 
  
  
Ordre del dia: 

1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Valoració inici curs 2020-21 
4.- Informació procés de reverificació del grau en Geografia i aprovació, si s’escau, de la composició de la Comissió 

Promotora del Títol de Grau  
5.- Aprovació, si s’escau, de la petició del Departament de Biblioteconomia, Documentació i Comunicació 

Audiovisual d’incloure Antropologia Social com àrea afí a la de Comunicació Audiovisual 
6.-  Proposta de renovació membres de les comissions delegades de la Junta de Facultat 
7.- Torn obert de paraules 
   
*  La sessió de la Junta de Facultat es farà per aquest mitjà tenint en compte la situació d’alerta sanitària i a l’empara del que disposa l’art. 6.1 
del Decret llei 8/2020, de 24 de març, de modificació parcial del Decret llei 7/2020, de 17 de març, de mesures urgents en matèria de 
contractació pública, de salut i gestió de residus sanitaris, de transparència, de transport públic i en matèria tributària i econòmica, i d’adopció 
d’altres mesures complementàries. 

 
Assistents professorat permanent (representants amb veu i vot): 
Abelló Güell, Teresa; Beltran Costa, Oriol; Benach Rovira, Núria, Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda Garrigós, Jaume; 
Carbonell Guberna, Jaume; Cattini, Giovanni Conrad; Ciurans Peralta, Enric; Dantí Riu, Jaume; Estrada Bonell, 
Ferran; Font Garolera, Jaume; Fullola Pericot, Josep Ma; García Coll, Arlinda; Garí De Aguilera, Blanca; Jubany 
Balcells, Olga; Lluch Bramon, Rosa; Mayayo Artal, Andreu; Petit Mendizábal, M. Àngels; Piñol Alabart, Daniel; 
Piqueras Céspedes, Ricardo; Roigé Ventura, Xavier; Santacana Torres, Carles i Solé Barjau, Queralt. 
 
Estudiants: Pla Rivas, Andrea. 
 
Representants amb veu i sense vot: 
 Clavell Garcia, Anna; Conejo Da Pena, Antoni; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Bustins, Joan 
Albert; López Cachero, Francisco Javier i Tort Donada, Joan. 
 
Altre PDI ( Representants amb veu i vot): 
Comas Via, Mireia i Frago Clols, Lluís. 
 
Personal d’administració i Serveis (representants amb veu i vot): 
Peña Lancho, Ana Ma.; Peñalver Morral, Ana i Vidal Biosca, Sílvia. 
 
Excusa assistència: Coral Fernández, Martí; Pericas i Borreguero, Marta i Riera Mora, Santiago. 
 
Altres assistents (no representants sense veu ni vot): Dolores Sánchez Aguilera.  
 
S’inicia la reunió a les 16:05 h. 
 
 

Deganat 
Facultat de Geografia i Història 

C. Montalegre, 6 
08001 Barcelona 

https://eu.bbcollab.com/guest/88e372cc1ce14dd69b2e890bc02947e4
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De forma prèvia a l’inici de la reunió, el degà informa de la retirada del punt 4 de l’ordre del dia referent a la 
informació del procés de reverificació del grau en Geografia i la proposta d’aprovació de la Comissió Promotora del 
Títol del nou Grau en Geografia. Explica que es retira amb l’objectiu d’aconseguir el màxim consens entre totes les 
parts implicades en aquest procés. S’obre un període de reflexió i de treball conjunt amb el departament i consell 
d’estudis per aconseguir major suport a la composició de la CPTG. Aquest punt de l’ordre del dia es passarà a la 
propera Junta de Facultat. 
 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  
 
S’aprova sense esmenes l’acta corresponent a la reunió del dia 27 de maig. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
Al sharepoint de la Junta es pot consultar l’informe de l’equip deganal. A continuació, s’afegeixen algunes 
informacions que han sorgit després de la redacció d’aquest informe.  
 
Es dona la benvinguda als nous membres de la Junta, que es detallen en l’informe de l’equip deganal, i es felicita el 
Dr. Javier Martín Vide, catedràtic del departament de Geografia, per haver rebut el Premi a la Qualitat Docent del 
Consell Social de la UB. Es fa esment al fet que és el segon any consecutiu que aquesta distinció recau en el 
professorat de la nostra facultat, després que la Dra. Marta Sancho el rebés l’any anterior. Es felicita també a la 
Dra. Marta Piñol per haver obtingut el XXIII Premi Claustre Doctors, el qual es va lliurar el dia 13 d’octubre en 
format virtual. Finalment, es fa una felicitació genèrica per l’aprovació de l’Institut d’Arqueologia de la UB. En 
especial, s’agraeix l’esforç del Dr. Miguel Àngel Cau per la seva implicació per tirar endavant aquest projecte. 
 
Sobre temes acadèmics, el Dr. Daniel Piñol comenta que es va fer, per primera vegada, la matriculació on line dels 
alumnes de primer curs, amb un resultat molt satisfactori i amb molt poques incidències. S’agraeix la feina feta per 
la SED i pels  caps d’estudis i se’ls felicita pel bon funcionament del procés de matriculació. 
 
El Dr. Jaume Buxeda reprèn el tema de la creació de l’Institut d’Arqueologia de la UB, aprovat en el darrer Consell 
de govern. Insisteix en la seva importància en ser un institut interdisciplinar que aplega 7 grups de recerca i que, a 
títol individual, reuneix a persones de molts departaments de tota la UB. Ara caldrà que el rectorat nomeni una 
gestora que sigui l’encarregada d’iniciar aquest institut.  
 
El Dr. Jaume Carbonell explica que s’ha realitzat una modificació de la normativa que fa possible la lectura de tesis 
on line. Informa sobre la matrícula de doctorat, comentant que s’ha obert -fins a final de mes- un nou període de 
preadmissió per a cobrir les vacants. Afegeix que, ara per ara, és desaconsellable programar lectures de tesis 
presencials a causa de la situació d’excepcionalitat en la qual ens trobem. 
 
La Dra. Núria Benach assenyala que els esforços en les darreres setmanes s’han adreçat a reforçar la docència 
mixta. S’han fet cursos per al professorat organitzats per la Facultat i s’està treballant en la preparació de càpsules 
de formació. Igualment, es disposa d’un becari de suport a la docència mixta per canalitzar dubtes per enfortir la 
docència on line. 
 
Pel que fa als temes de qualitat, la Dra. Benach informa que aquest curs toca l’acreditació de dos graus (Geografia i 
Antropologia Social i Cultural) i 4 màsters (Estudis avançats en Història de l’Art, Música com a Art Interdisciplinària, 
Antropologia i Etnografia i Gestió del Patrimoni Cultural i Museologia). Es preveu engegar el procés a principis del 
mes vinent, amb la celebració d’una reunió de la Comissió de Qualitat. 
 
Pel que fa a temes d’Igualtat -comissió amb la qual la Dra. Benach farà d’interlocutora a partir d’aquest moment 
per la seva condició d’ex-presidenta-, informa que la Dra. Sílvia Bofill és la nova presidenta de la Comissió d’Igualtat 
de la Facultat. Finalment, informa que el Consell de Govern va aprovar el Tercer Pla d’Igualtat de la UB i que la 
Comissió d’Igualtat de la Facultat està pensant en diverses iniciatives per donar a conèixer el seu contingut.  
 
La Dra. Arlinda Garcia comenta les informacions donades a la reunió de la Comissió d’Internacionalització de la UB 
el passat 9 d’octubre. En aquesta reunió es va informar de la celebració de la II Fira de la mobilitat internacional de 
la UB -aquest cop en format virtual- el dia 1 de desembre. També es va comunicar la pròrroga del programa 
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Erasmus -fins i tot amb les universitats britàniques-, fet que permet donar continuïtat a les convocatòries de 
mobilitat internacional per aquest curs en un format similar al dels cursos anteriors.  
 
D’altra banda, explica que s’ha convocat un II Concurs de murals de la Facultat, aquest cop per triar una proposta 
per al vestíbul petit de la tercera planta.  
 
Finalment, com a coordinadora COVID-19 de la Facultat, la Dra. Garcia Coll informa que fins al moment s’han rebut 
21 avisos de persones que han tingut contacte estret amb alguna persona positiva per COVID, mentre que 4 han 
confirmat una PCR positiva. S’ha informat d’aquests casos a l’OSMA que és qui en fa el seguiment i avisaria si 
s’hagués de prendre alguna mesura més dràstica. 
 
S’obre un torn obert de paraules per a preguntes relacionades amb les informacions de l’equip deganat. El Dr. 
Oriol Beltran pregunta si seria possible demanar un ajornament de les acreditacions previstes per aquest curs, 
donat que ens trobem en un curs en el qual, tant caps d’estudis com coordinadors de màster, estan tenint molta 
feina extra. El degà respon que es farà la consulta als responsables sobre aquesta possibilitat. 
 
Com a informació final, el degà afegeix que les darreres notícies que han arribat sobre els ordinadors portàtils són 
que s’espera que aquests arribin a finals d’octubre. 
 
 
3.- Valoració inici curs 2020-21 
 
El Dr. Daniel Piñol informa que el 28 de setembre es va iniciar la docència dels graus amb la programació d’una 
mínima presencialitat (estima que entorn un 25 %). Els alumnes de primer curs assisteixen uns dos dies a la 
setmana a la facultat mentre que els de la resta de cursos fan la seva docència majoritàriament on line i només fan 
les pràctiques presencials. També informa que s’han tecnificat una sèrie d’aules, cosa que permet retransmetre 
per streaming les classes en els casos que es vulgui i es cregui necessari. Valora que no és la millor forma de fer 
classes però, en conjunt, i donades les limitacions existents, el resultat es pot considerar com a bo. 
 
En el cas dels màsters, comenta que la situació és força heterogènia, tenint present que cadascun d’ells ha fet una 
planificació diferent. No obstant això, tots tenen en comú una baixa presencialitat i no hi ha hagut incidències 
importants, gràcies a la feina de planificació feta com a preparació del curs. 
 
Les dades provisionals de matrícula que són:  
 

 
 
  
Pel que fa als màsters, les dades són: 
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S’explica que la matriculació dels màsters va bastant endarrerida i, per això, no es pot fer cap valoració de les xifres 
fins més endavant.  
 
Comenta que, a nivell de la UB, la demanda de grau ha crescut (19%) però que, en canvi, ha baixat 
considerablement en el cas dels màsters. Les dades definitives es penjaran quan es disposin de les definitives i serà 
llavors el moment de fer les valoracions pertinents. 
 
El degà fa una valoració bona del procés de matriculació i de l’inici de curs, sobretot si es té present la situació 
complicada en la qual estem immersos. Fa referència  a l’impacte de les declaracions del secretari de Salut Pública 
de la Generalitat de Catalunya (Sr. Argimon) posant en dubte la continuïtat de les classes presencials a les 
universitats. Més tard, es va saber que amb l’objectiu de reduir al màxim la mobilitat dels alumnes, la Generalitat 
demanava reduir al màxim la docència presencial teòrica. A partir d’aquell moment, la UB demana la reducció de 
l’activitat presencial, però en cap moment es parla de suspensió de classes teòriques presencials, deixant un cert 
marge d’actuació a les facultats. Seguint aquesta directriu, les comissions acadèmiques de grau i màsters de la 
facultat es van reunir i van acordar la reducció de les activitats teòriques presencials. Després d’aquesta reunió, les 
darreres notícies sobre la situació sanitària, el fet que la majoria de facultats hagin optat per passar la docència 
teòrica a format on line i la consideració que tots els alumnes de la Facultat han de tenir el mateix tractament 
porta al degà a reconsiderar la situació. El degà proposa que la Junta de Facultat aprovi que a partir del dia 15 
d’octubre tota la docència teòrica passi a modalitat virtual per als pròxims 15 dies i no mantenir la mínima 
docència presencial que s’havia acordat inicialment. El Dr. Carles Buenacasa dona suport a la proposta del degà i 
creu que és l’opció més prudent. El Dr. López Cachero mostra també el seu suport, encara que indica que té 
pendent resoldre com reorganitzar les pràctiques, sobretot en el cas de les sortides i el transport en autocar que 
aquestes suposen. En concret, presenta la situació de dues pràctiques que tenen gran importància i que 
comporten trasllat en autocar. El degà respon que, si aquestes pràctiques són necessàries, es poden fer, ja que 
entren en les activitats que es poden dur a terme de manera presencial i demana que s’extremin les mesures de 
seguretat.  
 
El Dr. Daniel Piñol complementa dient que la comissió acadèmica de màsters també es va reunir el dia 13 
d’octubre, però que, en aquest cas, ja es va acordar passar tota la docència a format virtual, excepte les pràctiques 
de laboratori del Màster en Estudis Avançats en Arqueologia. 
 
El Dr. Carles Buenacasa demana aclarir si les pràctiques que no requereixen presencialitat també poden ser 
passades a modalitat on line. El degà afirma que així és. 
 
El Dr. Carles Santacana pregunta sobre a qui es pot dirigir el responsable del Màster en Humanitats Digitals que 
s’ha adreçat a ell per demanar l’ús d’una aula d’informàtica que necessiten per fer unes pràctiques presencials. El 
degà respon que es posi en contacte amb en Daniel Piñol per veure possibilitats per fer-les. 
 
S’aprova que, en acabar la Junta, es farà un comunicat del degà informant sobre l’acord d’aquesta per substituir de 
les activitats teòriques presencials per classes en modalitat on line del 15 al 30 d’octubre, ambdós inclosos. 
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4.- Aprovació, si s’escau, de la petició del Departament de Biblioteconomia, Documentació i Comunicació 

Audiovisual d’incloure Antropologia Social com àrea afí a la de Comunicació Audiovisual. 
 
La secretària de la Facultat informa que s’ha rebut la petició del Departament de Biblioteconomia, Documentació i 
Comunicació Audiovisual de la Facultat d’Informació i Mitjans Audiovisuals per poder incloure l’àrea 
d’Antropologia Social com àrea afí a la de Comunicació Audiovisual. Aquesta proposta ja compta amb l’acceptació 
del Departament d’Antropologia Social, però requereix també l’aprovació per part de la Junta de Facultat. S’aprova 
aquesta petició per unanimitat.   
 
5.-  Proposta de renovació membres de les comissions delegades de la Junta de Facultat. 
 
La secretària de la Facultat explica que, com cada inici de curs, s’ha fet la revisió de la composició de les comissions 
delegades de la Junta de Facultat amb l’objectiu de substituir les baixes que s’han pogut produir per jubilacions o, 
en el cas dels estudiants, per pèrdua de vinculació amb la Facultat. Informa que es va contactar amb els estudiants 
demanant els noms de les persones que han de substituir les baixes, però que no s’ha rebut resposta concreta, de 
manera que aquest serà un tema que s’haurà de tractar en una propera reunió. 
 
Amb motiu de la jubilació de la Sra. Rosa Terés, cal procedir a substituir-la com a membre de la Comissió de 
Qualitat de la Facultat, de la qual formava part com a representant del PDI. L’equip deganal proposa que la 
substituta sigui la Dra. Rosa Creixell, proposta que s’aprova per unanimitat.  
 
6.- Torn obert de paraules. 
 
El degà informa que es reprenen els processos electorals que, en el cas de la Facultat, afecten la renovació de 
direcció dels departaments d’Antropologia Social i d’Història i Arqueologia. També comenta que s’ha començat 
amb el procés electoral al rectorat que finalitzarà amb les eleccions durant el mes de desembre. 
 
El Dr. Ferran Estrada pregunta sobre les eleccions per escollir els representants dels estudiants als Consells 
d’estudis. Explica que en el cas d’Antropologia és un tema urgent perquè, en aquests moments, no tenen cap 
representant, ja que tots els que hi havia han anat acabant. Pregunta sobre quines previsions d’eleccions hi ha. La 
Dra. Arlinda Garcia respon que hi havia la previsió de fer-les el passat mes de maig, però que, a causa de la COVID, 
s’han hagut d’ajornar. L’administradora de Centre indica que la previsió és fer-les el febrer del 2021. S’acorda fer la 
consulta a vicerectorat sobre el calendari previst. El Dr. Estrada demana insistir en el fet que es doni alguna sortida 
davant la urgència de la situació. 
 
El Dr. Jaume Font pregunta sobre una sortida de màster prevista on cal fer el desplaçament en autocar. El degà 
respon que es tracta d’una activitat pràctica i, per tant, es pot fer, però que cal consultar a la coordinadora del 
màster.   
 
La Sra. Àngels Ibáñez intervé per assenyalar que s’han fet esforços per tecnificar i tenir les aules preparades per a 
l’inici de curs. També recorda que les noves peticions (webcams, etc..) necessiten temps per ser efectuades. 
Explica les dificultats que hi ha en aquests moments en temes de PAS: no hi ha cap de l’Oficina d’Afers Generals, la 
Sra. Carme Cubero està de baixa, la secretària administrativa del departament d’Antropologia Social es troba de 
baixa i s’està donant suport per tirar endavant amb la part econòmica i que al Departament d’Història i 
Arqueologia falta una persona. Demana paciència davant tots els problemes que es deriven de la situació en la 
qual ens trobem i de les mancances de PAS. El degà s’afegeix a aquesta petició i agraeix a l’administradora la seva 
dedicació.   
 
A les 17:40 hores, el degà aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta Acta. 
 
ACORDS 
 
[1] S’aprova la redacció d’un comunicat informant sobre la decisió de la Junta de Facultat de substituir les activitats 

teòriques presencials per classes en modalitat on line del 15 al 30 d’octubre, ambdós inclosos. 
[2] S’aprova la petició del Departament de Biblioteconomia, Documentació i Comunicació Audiovisual d’incloure 

Antropologia Social com àrea afí a la de Comunicació Audiovisual. 
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[3] S’aprova la proposta de la Dra. Rosa Creixell com a membre de la Comissió de Qualitat de la Facultat en 

substitució de la Dra. Rosa Terés. 
 
 
 
 
Vist i plau 
         
 
 
 
La Secretària       El Degà 
Dra. Arlinda GARCIA COLL      Dr. Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 
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